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Hnúšťanský hlas
Kultúrnospoločenský mesačník obyvateľov Hnúšte a okolia

fašiangový sprievod v maskách 2023

Petrivaldského vila ožije už v marci

pripomenuli sme si výročie nášho rodákapredstavenie poslancov MsZ Heger v Hnúšti
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Redaktori Hnúšťanského hlasu vám v najbl ižších číslach novín predstavia v abecednom poradí poslancov
mestského zastupiteľstva v Hnúšti. Obecné (mestské) zastupiteľstvo je zastupiteľský zbor obce zložený z
poslancov zvolených v priamych voľbách obyvateľmi mesta na štyri roky, čiže od roku 2022 do roku 2026.

Poslanci MsZ v Hnúšti

Milí Hnúšťania. V prvom rade vám ďakujem za dôveru, ktorú ste mi prejavi l i svoji
mi hlasmi v komunálnych voľbách. To že som sa stal poslancom Mestského zas
tupiteľstva mesta Hnúšťa je pre mňa výzva ako prispieť svojou prácou, skúsenos
ťami ktoré mám a odhodlaním aktívne sa zapájať do vecí verejných k ďalšiemu
napredovaniu života v našom meste. Som od narodenia Hnúšťan. Navštevoval
som tu škôlku aj základnú školu. Po skončení strednej školy som niekoľko rokov žil
v zahraničí, ale vždy ma to ťahalo domov, do Hnúšte, a už vtedy som mal záujem
podnikať v gastronómii. Po návrate zo zahraničia som sa zamestnal v obchodnej
firme kde som pracoval ako obchodný manažér, a krátky čas som aj ži l v Rimav
skej Sobote. Po narodení dcérky Emmky sme sa s rodinkou plánovali presťahovať
do Banskej Bystrice ale zhodou náhod a okolností sa mi v roku 201 4 podari lo si
svoj sen splniť a otvori l i sme reštauráciu Koliba tu u nás v Hnúšti a mnohí ma
práve aj cez túto moju podnikateľskú činnosť poznáte. Podnikateľská činnosť je

Ing. Danka Kiráľová, MPH, to je meno odhodlanej, ambicióznej, intel igentnej, nie
kedy aj tvrdohlavej, nezávislej poslankyne mesta Hnúšťa a mojej mamy. Narodila
sa a vyrastala v Hnúšti , v rodine, v ktorej nebola núdza o budovanie a napredova
nie nášho krásneho malebného mestečka. Zo strednej ekonomickej školy v Rimav
skej Sobote ju zavialo na Technickú univerzitu do Košíc. Na vysokej škole o jej
praktické skúsenosti s vedením účtovníctva a ekonomickým rozhľadom prejavil
nejeden pedagóg obrovský záujem, mala dokonca aj možnosť ostať vyučovať na
VŠ, no ju to aj tak ťahalo do svojej milovanej rodnej Hnúšte, kde momentálne pô
sobí, ako podnikateľka vo vlastnej firme Diana K s.r.o. a v mestskom zastupiteľ
stve je už 5. volebné obdobie, za čo je vám všetkým určite vďačná, že práve do
nej opakovane vkladáte veľkú dôveru a zodpovednosť. Pred každým zastupi
teľstvom či stretnutím ohľadom mesta vidím, ako sa poctivo a svedomite pripravu
je, a študuje dopodrobna všetky materiály. Je dlhoročnou členkou finančnej komi

náročná a dovolím si tvrdiť po 8 rokoch podnikania v gastronómii je ešte každým rokom náročnejšia, ale aj v tomto
hektickom kolobehu života, ktorý mnohí z vás poznáte, si musíme dopriať relax a ja svoje voľné chvíle najradšej
trávim v kruhu rodiny, alebo priateľov. Niekedy som rekreačne hrával florbal, hokej, futbal no teraz sa už aktívne
venujem len lyžovaniu a airsoftu, na ktoré si ešte stále nájdem čas. Mám pred sebou moje prvé volebné obdobie,
začína v období doznievajúcej pandémie Covid1 9 a celosvetovo rozvíjajúcej sa ekonomickej a energetickej krízy.
Už teraz viem, že ma čaká ťažká a zodpovedná práca, aby som vás nesklamal. Budem rád keď ma oslovíte
s nejakým dobrým nápadom, čo by ste v meste chceli , prípadne čo navrhujete pre zlepšenie prostredia, vzťahov,
služieb pre občanov. Sľubujem vám, že pri pri jímaní a spolurozhodovaní o veciach verejných budem brať do úvahy
empatiu k Vám , občanom Hnúšte, a zároveň vás prosím o pochopenie, že mi poslanci a primátor mesta, musíme
dodržiavať zákonné a rozpočtové pravidlá, a v meste môžeme pracovať len s tým na čo máme.

sie, samozrejme, nie raz je aktívna aj v mnohých ďalších aktivitách mesta, aby mohlo správne napredovať. V našej
Hnúšti by rada rozvinula podporu projektov, ako aj ekonomicky správne riešenia situácií, ktoré pomôžu celému
mestu a jeho organizáciám. Tiež je predsedníčkou OZ OTVORENOSŤ, kde finančne podporuje napr. občianske
združenie ATHÉNA príspevkom na služby, ktoré zahŕňajú rôzne možnosti pomoci a podpory orientované na rodinu
a dieťa, Gymnázium Mateja Hrebendu na enviro projekty a projekty so zachovaním kultúrnych hodnôt, ŠZŠ na
projekty pre žiakov s mentálnym postihnutím, ZŠ Klokočova – projekty na podporu spojenú so zdravým životným
štýlom, ako aj rôzne hracie prvky na rozvíjanie všestrannej motoriky pre neformálne skupiny občanov a ich deti. Má
aj jedinú dcéru, samozrejme, mňa, mám 20 rokov a študujem na STU v Bratislave, kde som získala aj nemalé
štipendium a maminka je na mňa určite hrdá. Najviac jej imponujú spravodlivosť, zodpovednosť a čestnosť, aj preto
dbá o to, aby tieto vlastnosti prevládali nielen v domácom, ale aj v mestskom prostredí. Medzi jej záľuby, okrem
mesta, patrí najmä zveľaďovanie našej záhrady, je výborná kuchárka a veľmi rada aj číta a vzdeláva sa v rôznych
oblastiach. Často sa chodíme rechádzať s naším psíkom Donatel lom, ktorého ak ste ešte nevidel i , určite ste už
počuli , vždy hovorí, že ho až tak „rada nemá“, no opak je pravdou a on to veľmi dobre vie, pretože ju má najradšej.

Ing. Danka Kiráľová, MPH

Michal Macháček
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1 4. februára mali všetci knihomoli možnosť navštíviť
knižnicu za účelom výmeny kníh. V tento deň sa konala
totiž knižná burza pri príležitosti „Medzinárodného dňa
darovania kníh“. Stačilo priniesť minimálne 1 a maximál
ne 5 kníh, nepoškodených v dobrom stave, a taký istý
počet si vymeniť za iné. Spoločne sme tak dali knihám
druhú šancu. Keďže knižná burza mala pozitívny ohlas
medzi návštevníkmi knižnice, veľmi radi zopakujeme
takéto podujatie, tentokrát v záhrade knižnice. O termíne
budeme včas informovať.

Francisci nebol iba ten, o ktorom sa písalo, že bol národ
ný buditeľ, pol itik. . . Bol to predovšetkým človek plný citov
a vzťahov. Jeho život rozpráva aj o jednej veľkej nenapl
nenej láske ku krásnej Aničke Jurkovičovej, herečke,
priekopníčke slovenského divadla. ON kedysi orol, no
potom vetchý starec, ONA kedysi hrdl ička, potom len mi
lá starenka, ale žena, ktorá ho dokázala inšpirovať. Pod
silným vplyvom Ľudovíta Štúra, ktorý od svojich stúpen
cov žiadal, aby nevstupovali do manželstva, lebo len
slobodný muž má voľné ruky v horl ivom boji za slobodu,
váhal, a medzitým si Aničkino srdce získal Jozef Miloslav
Hurban. Francisci si takmer zúfal, ale napokon aj Anička,
aj Janko sa vydali na vlastné cesty životom. No osud
chcel, aby nakoniec ešte obaja prežil i sedemnásť rokov
v Turčianskom svätom Martine. Sedemnásť rokov neďa
leko seba. . . Aby tu zomreli , tridsaťtri dní jeden po dru
hom. Blízkosť človeka pomáha zbraniam i múzam, životu

V piatok 3. februára 2023 sa v Múzeu Prvého slovenské
ho gymnázia uskutočnilo slávnostné vyhodnotenie súťa
že v komiksovej tvorbe pre amatérskych i profesionál
nych tvorcov s názvom STRETNUTIE PO ROKOCH
(Daxnera a Francisciho) za účasti predsedu poroty, zná
meho komiksového tvorcu a rodáka z Revúcej, Daniela
Majl inga. Pri príležitosti 200. výročia narodenia našich
významných dejateľov J. Francisciho a Š. M. Daxnera
bola v minulom roku v Revúcej pod hlavičkou Mesta kul
túry Revúca vyhlásená súťaž, do ktorej sa so svojimi au
torskými komiksami zapoji lo až 20 tvorcov. Slávnostného
vyhodnotenia sa zúčastni l a prítomným sa prihovori l aj

Knižná burza/knižný swap v knižnici

1 1 8 rokov od ich skonu
i smrti . Anna Hurbanová umrie vo štvrtok 2. 2. 1 905.
V utorok, 7. marca 1 905, umrie bývalý veľžupan Liptova,
radca kráľovskej miestodržiteľskej rady, držiteľ ruského
Rádu svätej Anny I I I . triedy za chrabrosť, dištriktuálny
inšpektor evanjel ickej patentálnej superindencie, autor
prvej slovenskej básne v štúrovskej slovenčine, hlavný
správca Jednoty mládeže slovenskej na evanjel ických
školách, vedúci delegácie prvého slovenského vojska po
zložení zbraní koncom novembra merudeviateho roku k
cisárovi, predseda prvého Národného zhromaždenia
Slovákov, organizátor zbierky na odkúpenie Matičného
domu, zakladateľ slovenského spevokolu, prvého národ
ného divadla Slovákov, správca Turčianskeho kasína,
spoluzakladateľ najväčšej Tatrabanky hornouhorskej –
Ján Francisci. Počas jeho pohrebu a pochodu na cintorín
pozatváral i všetci obchodníci, i židovskí, svoje sklepy.
Slovenskí evanjel ickí kňazi Turca a okolitých žúp mu
vzdali hold vo veľkom počte. Ba dostavil sa na pohreb aj
maďarónsky úradnícky zbor Turčianskej župy na čele
s ališpánom Kálmánom Beniczkým. Na poslednej ceste
ho odprevádzal v obrovských zástupoch slovenský ľud.
„Dohorieť dohorel, zosnul tíško, ale nezmizol, “ tak sa
Francisci lúči l pri hrobe svojho verného priateľa Štefana
Marka Daxnera z Tisovca. I my sa tak, každoročne pri
príležitosti smutného výročia, lúčime s NÍM.

Na martinskom Národnom cintoríne spí večným
spánkom Ján Francisci blízko svojej veľkej lásky Anny
Hurbanovej, rodenej Jurkovičovej.

Stretnutie po 200 rokoch
primátor mesta Hnúšťa s riaditeľkou MsKS. Výstava
z Revúcej poputuje do galérie v Tisovci a od 24. 3. 2023
bude sprístupnená v Hnúšti v Petrivaldského vile.
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Čistenie kanalizácie vysokotlakovým strojom je moderná a najúčinnejšia metóda čistenia potrubia. Využívame kva
l itný vysokotlakový stroj, ktorý vyčistí potrubie na vysoko profesionálnej úrovni. Vysokotlakové trysky dokonale vy
čistia potrubie od fekálií, kuchynských odpadov, mastnôt, usadenín a iných nečistôt pomocou silného prúdu vody,
kde ostatné mechanické metódy zlyhávajú. Sila prúdu vody vyčistí potrubie takmer do nova a odstráni zápach z
potrubia. Z tohto dôvodu odporúčame i preventívne čistenie potrubí, čo predĺži jeho životnosť a predchádza vzniku
havari jných stavov. Touto metódou vyčistíme kanalizáciu od priemeru DN 1 1 0 do DN 600. Strojové čistenie odpa
dov pomôže pri problémoch s upchatými odtokmi a odpadmi v domácnosti, firme alebo hocijakom inom objekte.

Čistenie kanalizácie vysokotlakovým strojom

mesta za uskladnenie na skládku odpadov zostáva na
hodnote 22, € za tonu. Vyseparované množstvá skla a
papiera sú na úrovni predchádzajúcich rokov. Zálohova
nie obalov spustené v roku 2022 odklonilo tento odpad
z odpadových plastov mesta a zníži lo ho o cca 1 3 ton i
napriek tomu, že nádoby sa plnia ostatnými zložkami
plastu. Pozitívnou stránkou je, že sme sa naučil i triediť
ostatné zložky, ktoré patria do žltých nádob: tetrapakové
obaly (z džúsov, mlieka, smotany, vína, pochutín), kovo
vé obaly (konzervy od potravín, nevratné plechovky, víč
ka, kovové uzávery, alobal, hrnce príbory, malé kovové
výrobky), plasty (fól ie , tašky, sáčky, obaly z kozmetiky,
aviváže, obaly z pracích a čistiacich prostriedkov a pod.).
V komunálnom odpade sa aj napriek tomu nachádza
množstvo plastov, ktoré tam nepatria. Tento odpad je
ľahký, no zväčšuje objem odpadu vyvážaného na sklád
ku, a teda aj náklady na jeho prepravu. Množstvo kovo
vých odpadov sa počas roka predpokladať nedá, nakoľ
ko potvrdenia zasielajú zberové spoločnosti až v januári
nasledujúceho roka z celého Slovenska. Za rok 2022
sme obdržali potvrdenia na vyzbieraných cca 260 ton
(oproti roku 2021 o 1 1 0 ton viac). Oovzdané množstvo
nebezpečného odpadu a elektroodpadu je porovnateľné
s predchádzajúcim rokom. Stále sa ale nájdu občania,
ktorí odpad vyhodia v prírode. Vytvorené čierne skládky
mesto rieši lo peňažným postihom, prípadne boli riešené

Produkcia odpadov v meste Hnúšťa za rok 2022

Technické služby mesta Hnúšťa rozširujú svoju činnosť o služby spojené s čistením kanalizácií a odtokových rúr v
domácnostiach ako aj vo firmách. Činnosť je poskytovaná v pracovných dňoch od 6:00 hod. do 1 4:00 hod. v meste
Hnúšťa ale aj v blízkom okolí. Telefónny kontakt: 047/542 31 1 3, poprípade mobil : 0904 956 544 (Pavel Polčáni) a
0905 843 887 (Mgr. Igor Daňko  riaditeľ TS mesta Hnúšťa). V prípade havaríjneho stavu alebo naliehavosti bude
služba poskytovaná aj mimo pracovný čas, a to od 1 4:00 do 20:00 hod. za príplatok stanovný v cenníku.

Cenník
 rodinné domy a bytové jednotky: 50, € bez DPH
 firmy a spoločnosti : 1 00, € bez DPH
 jeden km mimo mesta Hnúšťa: 1 ,50€ bez DPH
 príplatok za služby mimo pracovný čas: 1 0, €/ každá za

počatá hodina

V roku 2022 sme dosiahl i pribl iž
neo 3% lepšiu separáciu ako v
roku 2021 . Napriek tomu, že sa
občania snažia separovať, do na
výšenia na 40% nám chýbalo 1 35
ton vyseparovaného odpadu. Na
základe uvedeného poplatok

Okresným úradom a súdnym trestným stíhaním. Uve
dený typ odpadu môžu občania odovzdať v rámci zberu
nebezpečného odpadu a elektroodpadu, ktorý sa usku
točňuje 2x ročne (jar a jeseň), ďalej ho môže odovzdať
na zberný dvor, kde bol na tento odpad zabezpečený
špeciálny kontajner. Občania majú možnosť objednať si
za poplatok na Technických službách dopravu odpadu
na zberný dvor. Do separácie nám tento rok oproti
predchádzajúcemu roku chýbalo 1 1 0 ton biologicky
rozložiteľného odpadu, čo by nám v separácii na 40%
určite pomohlo. Rok 2022 bol suchý a kosenie mesta
bolo vykonané len 2x za rok bežne je to 4x). Keď porov
náme separáciu kuchynského odpadu oproti roku 2021 ,
kde sme zberal i tento odpad len pol roka, separáciu sme
výrazne nenavýšil i . V nádobách na komunálny odpad
vyvážaný na skládku stále nachádzame šupky zo zemia
kov, pomarančov a iného ovocia a zeleniny. Tento od
pad sa bohužiaľ vyváža na skládku odpadov, a nám tým
separáciu znižuje. Rodina dokáže týždenne vyproduko
vať až 1 0 l itrov kuchynského odpadu. Pri každom byto
vom dome sú 1 20 litrové nádoby, ktoré sú vyvážané po
loprázdne. Vývoz nás stojí rovnako ako vývoz plných ná
dob, ktoré by nám pomohli v separácii . Novela zákona
o odpadoch bude v budúcnosti novelizovaná v súvislosti
zo zisťovaním množstva BRKO v odpade vyvážaného
na skládky. Cieľom programu odpadového hospodárstva
SR do roku 2025 je odklonenie odpadov od ich zneš
kodňovania skládkovaním, a teda Ministerstvo životného
prostredia bude podnikať všetky kroky, aby tento cieľ
dosiahlo. Pozitívne je, že mesto znovu zníži lo množstvo
odpadu vyvezeného na skládku odpadov oproti roku
2021 o cca 1 50 ton najmä tým, že sme sa naučil i netvo
riť komunálny odpad a teda predchádzať jeho vzniku.
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V predchádzajúcich rokoch dochádzalo k znižovaniu
počtu študentov na hnúšťanskom gymnáziu. Vývoj dos
pel do takého štádia, že tomto školskom roku ho navšte
vuje len jeden ročník (oktáva). Do jednej triedy chodí
deväť maturantov. „Škola je už aktuálne v útlme, najmä z
dôvodu dlhodobého nezáujmu o štúdium na tejto škole
zo strany žiakov a rodičov a tiež preto, že ministerstvo
školstva stanovilo počet žiakov, ktorých možno prijať do
prvého ročníka v školskom roku 2023/2024 na nulu,“ pri
blíži la hovorkyňa BBSK, Lenka Štepáneková. „Až do po
slednej chvíle som dúfala, že aspoň jednu možnosť
dostaneme, aby sme pokračovali ďalej. Nestalo sa to
však. Pán primátor mesta deklaruje záujem, aby bola v
tejto budove zachovaná vzdelávacia inštitúcia,“ uviedla
riaditeľka Blažena Hrušková. Riaditeľka poukázala na to,
že nemali možnosť ani v predchádzajúcich rokoch otvoriť
prvé ročníky. Gymnázium Mateja Hrebendu v Hnúšti je
ešte možné zachrániť, ale určite nie vo vzťahu k školské
ho roku 2023/2024. Podľa slov Martina Pliešovského sú
priestory budovy gymnázia, ktoré patria BBSK, obrovské.
„Sú to opravené priestory, sú tam vysoké stropy. Určite
nenecháme túto budovu, aby ju uzamkli na kľúč a nebol
tam žiadny pohyb,“ načrtol primátor Hnúšte. V súvislosti
s úvahami o jej využití naznačil , že napríklad ZUŠ má

karnevalmi či zábavami. Vyvrcholi la 21 . februára sprievo
dom s vyše 50 maskami a ukončila sa pred polnocou po
chovaním basy. Samotnému aktu Pochovávania basy
predchádzala zábava so živou hudbou a rozmanitou
tombolou. Do tanca hrala Dychová hudba mesta Hnúšťa,
Ľudová hudba FS Sinec, ženská spevácka skupina Ska
l iny a Mužská spevácka skupina Húžva. Pán primár,
lekár a sestrička po viacerých vyšetreniach nakoniec
base podpísal i exitus a farár s vtipnými častuškami spolu
s plačúcim davom vyprevadil i basu na jej 40 dňový
odpočinok. Popolcovou stredou (22. 2. 2023) sa totižto
začalo obdobie pôstu, ktoré potrvá až do Veľkej noci.

QUO VADIS GYMNÁZIUM?

roniky Muránskej sme vypracovali projekty a získali sme
peniaze na prvé kroje. Zúčastni l i sme sa letného tábora
pre deti z národnostných menšín organizovaného OZ
Excel Madon z Rimavského Brezova, počas ktorého sme
mali možnosť prezentovať tanečné umenie i špecial ity z
rómskej kuchyne. Prezentujeme sa na rómskych festiva
loch a prehliadkach (Kokava nad Rimavicou, Detva, Pol
tár, Rožňava, Kremnica, Fiľakovo, Banská Bystrica, Ri
mavská Píla, Spišská Nová Ves, Rimavské Brezovo, Tr
nava, Bratislava). Účinkovali sme v klipe Gypsy Delux
Bend a vo videoklipe Vladoboysa s raperom P.A.T.om.
Vďaka OZ Nádej deťom z Banskej Bystrice nám pribudl i
nové kroje. Chceme ukázať že aj rómska mládež viem
zmysluplne tráviť svoj voľný čas.

Ján Deme

Ukončenie fašiangovej sezóny 2023

Po troch rokoch obmedzení a zakázaných hromadných
podujatí bola tohtoročná fašiangová sezóna pestrá. Za
čala plesmi, pokračovala veselením sa, pečením šišiek,

Romano drom

Okresným úradom a súdnym trestným stíhaním. Uve
dený typ odpadu môžu občania odovzdať v rámci zberu
nebezpečného odpadu a elektroodpadu, ktorý sa usku
točňuje 2x ročne (jar a jeseň), ďalej ho môže odovzdať
na zberný dvor, kde bol na tento odpad zabezpečený
špeciálny kontajner. Občania majú možnosť objednať si
za poplatok na Technických službách dopravu odpadu
na zberný dvor. Do separácie nám tento rok oproti
predchádzajúcemu roku chýbalo 1 1 0 ton biologicky
rozložiteľného odpadu, čo by nám v separácii na 40%
určite pomohlo. Rok 2022 bol suchý a kosenie mesta
bolo vykonané len 2x za rok bežne je to 4x). Keď porov
náme separáciu kuchynského odpadu oproti roku 2021 ,
kde sme zberal i tento odpad len pol roka, separáciu sme
výrazne nenavýšil i . V nádobách na komunálny odpad
vyvážaný na skládku stále nachádzame šupky zo zemia
kov, pomarančov a iného ovocia a zeleniny. Tento od
pad sa bohužiaľ vyváža na skládku odpadov, a nám tým
separáciu znižuje. Rodina dokáže týždenne vyproduko
vať až 1 0 l itrov kuchynského odpadu. Pri každom byto
vom dome sú 1 20 litrové nádoby, ktoré sú vyvážané po
loprázdne. Vývoz nás stojí rovnako ako vývoz plných ná
dob, ktoré by nám pomohli v separácii . Novela zákona
o odpadoch bude v budúcnosti novelizovaná v súvislosti
zo zisťovaním množstva BRKO v odpade vyvážaného
na skládky. Cieľom programu odpadového hospodárstva
SR do roku 2025 je odklonenie odpadov od ich zneš
kodňovania skládkovaním, a teda Ministerstvo životného
prostredia bude podnikať všetky kroky, aby tento cieľ
dosiahlo. Pozitívne je, že mesto znovu zníži lo množstvo
odpadu vyvezeného na skládku odpadov oproti roku
2021 o cca 1 50 ton najmä tým, že sme sa naučil i netvo
riť komunálny odpad a teda predchádzať jeho vzniku.

Prví nadšenci začali prezentovať rómsky tanec a svoje
nadanie v komunitnom centre v Hnúšti. Ešte ako žiaci ZŠ
a ŠZŠ Ján Deme, Zuzka Cibuľová a Maruška Šarišská
sme založil i detský tanečný súbor Romano drom ako
symbol toho, že cesta Rómov nebola nikdy jednoduchá.
V súčasnosti má súbor desať členov. Spočiatku sme
cviči l i doma, na chodbách či na ul ici . Vďaka pomoci Ve

dve pracoviská, ktoré sú mimo hlavnej budovy. „Ide o ta
nečný a výtvarný odbor. Mohlo by sa to dostať pod jednu
strechu. Centrum voľného času sa nachádza v prenaja
tých priestoroch, ktoré má v správe Mestský bytový pod
nik a ten nájom je pre nás nevýhodný. Aby sme nemuseli
zredukovať 24 krúžkov v CVČ, alebo jeho činnosť mate
riálne podhodnotiť. CVČ by mohlo prejsť do budovy gym
názia. Počítačovú miestnosť i jazykovú učebňu by mohla
využívať susedná ZŠ J. F. Rimavského. Telocvičňu by
zas mohla využívať SOŠ, aby sme nemuseli v mestskej
hale predpoludním svietiť. Dúfam, že sa nám to celé
podarí nejako skĺbiť. Zatiaľ je to v štádiu, že sa roz
právame s dotknutými riaditeľmi,“ zakončil Pl iešovský.

Zdroj: VOBRAZE.SK

FOTO: VOBRAZE

FOTO: archív J. D.
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Prvý polrok máme úspešne za sebou, a tak sme na našej škole – Špeciálnej základnej
škole v Hnúšti vyhodnoti l i zber bateriek. V tomto polroku najviac bateriek nazbieral i naši
najmenší. Sú to žiaci I I . a I I I . triedy, ktorým bola príkladom aj ich triedna pani učiteľka,
Mirka Zacharová. Ich aktivita bola sladko odmenená, žiaci si pochutnal i na vynikajúcich
koláčikoch. Cenu najaktívnejší zberateľ (bateriek, elektroodpadu) získal zaslúžene žiak I I .
ročníka, Viktorko Berky. Pochvala za zber patrí všetkým žiakom, zamestnancom našej
školy a všetkým ľuďom, ktorí nám dali baterky. Urobil i ste dva dobré skutky, pomohli ste
našej škole a hlavne planéte. NEZABÚDAJTE!! ! Zber bateriek pokračuje aj v 2. polroku.

kolektív ŠZŠ, Hnúšťa

Naša škola je známa tým, že pripravuje žiakov v niekoľ
kých zaujímavých učebných odboroch ako sú mechanik
opravár – stroje a zariadenia, stolár, tesár a odbor krajčír
– dámske odevy (ten v školskom roku 2023/2024 neot
várame). Okrem 3ročných učebných odborov končiacich
záverečnou skúškou ponúkame aj 4 ročný študijný od
bor sociálnovýchovný pracovník. Absolventi získajú úpl
né stredné odborné vzdelanie s maturitou. Pre žiakov sa
snažíme vytvárať najlepšie podmienky pre štúdium a vy
budovali sme dielne pre odborný výcvik na vysokej úrov
ni. Vybavenie stolárskych dielní nám umožnilo začať s
vlastnou výrobnou činnosťou. Od 1 . februára 2023 sa
naša škola zapoji la do systému duálneho vzdelávania.
Začali sme spoluprácu s firmou INDECO s.r.o. z Rimav
skej Soboty (nábytkárska výroba) a so strojárskym pod
nik CSM Industry s.r.o. so sídlom v Tisovci (praktické
vyučovanie pre mechanikov opravárov, a teda výrobou
známych UDSiek). Duálny systém je pre žiakov dobro

Zber bateriek

„Deti, myslíte, že všetky vtáčiky odlietajú na zimu do tep
lých krajín? Že všetky zvieratá sa uložia na zimný spá

Spoznávaj prírodu srdcom  zvieratká v zime
nok? Nie, nie. To by tu bolo bez nich veľmi smutno. Niek
toré vtáky, zvieratá aj hmyz dokážu prežiť i v zimnom
období.“ Naša škôlka si v rámci enviroprojektu „Spozná
vaj prírodu srdcom  Zvieratká v zime“ pripravila divadiel
ko s tematikou o lesných zvieratách. Deti sa oboznámil i s
netradičnými kŕmidlami pre vtáčiky z odpadového, dreve
ného i železného materiálu, pripravil i lahodné maškrtky
zo semienok pre vtáčiky, priblíži l i si predstavu veveričie
ho úkrytu i diviačej húštine, uzrel i krásny krmelec plný
sena pre vysokú zver. Spoločne si zatancovali „Kačací
tanec“ a na záver zaspievali pieseň o veveričke.

kolektív MŠ Nábrežie Rimavy, Hnúšťa

Čo vám môže naša škola ponúknuť?

voľný. Ak žiak nemá o „duál“ záujem, praktické vyučova
nie na vysokej úrovni mu poskytneme v našich dielňach.
Súčasťou štúdia žiakov v odbore sociálnovýchovný pra
covník je získavanie teoretických vedomostí i nadobúda
nie a rozvíjanie odborných zručností. Teší nás, že naši
absolventi dostávajú príležitosti zamestnať sa v škol
ských zariadeniach ako asistenti učiteľa v ZŠ, špeciál
nych školách a MŠ, ako pomocní vychovávatel ia v CRD.
Možnosť získať ďalšie pracovné skúsenosti v odboroch,
ktoré študujú, ponúka projekt Erasmus+, do ktorého sa
pravidelne zapájame. V marci tohto roka nastúpi 1 6 na
šich žiakov na stáž do Čiech, kde ich čakajú nové skúse
nosti s prácou v rôznych zariadeniach a firmách. Sme
otvorení pre každého. Vprípade otázok týkajúcich sa
našej školy vám veľmi radi poskytneme viac informácií.
Užitočné informácie o nás nájdete aj na našej webovej
stránke, Facebooku a tiež Instagrame, kde pravidel
ne propagujeme všetky aktivity, do ktorých sa naši žiaci
počas štúdia a tiež mimo školského vyučovania zapájajú.

kolektív SOŠ, Hnúšťa

FOTO: 2x archív SOŠ

FOTO: archív MŠ NR

FOTO: archív ŠZŠ
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Čas radosti a zábavy nastal 1 0. februára v našej Mater
skej škole Klokočova. Bol to deň karnevalu. Deti prichá
dzali prezlečené do pestrých masiek predstavujúcich
obľúbených hrdinov, krásne princezné či veselé zvierat
ká. Rodinka Snehuľková privítala včielky, motýl iky i so
vičky svojou pesničkou a pestrým programom. Deti sa
najprv zapoji l i do prehl iadky masiek, nasledovala disko
téková zábava, na ktorej sa deti do sýtosti vybláznil i a
predviedl i svoje pohybové a tanečné schopnosti. Ducha
športového zápolenia bolo cítiť a hlavne počuť v celej
MŠ. Pomedzi súťaže a zábavu sa niesla vôňa jablkové
ho džúsu a fašiangových šišiek, ktoré pripravil i panie ku
chárky, za čo im patrí veľká vďaka. Každé dieťa dostalo
karnevalovú medailu a darček. Ďakujeme aj všetkým ro
dičom za prejavené úsil ie a spoluprácu pri zabezpečo
vaní a vytváraní masiek pre svojich najmenších.

Mgr. K. Randisová, MŠ Klokočova

Deň otvorených dverí na
ZŠ KLOKOČOVA HNÚSŤA

Predškoláci z Matejrskej školy Klo
kočova a Materskej školy Nábrežie
Rimavy sa ocitl i v skutočnom sve
te Minecraftu. Privítal i sme ich u
nás, aby si vyskúšali všetko, čo ich
už čoskoro čaká v škole, aby sa
oboznámil i s priestormi našej školy
a hlavne, aby sa spoznali s pani
učiteľkami, asistentkami, pedago
gickými zamestnancami a so svo
j imi staršími čoskoro spolužiakmi.
Bola to vzrušujúca cesta rôzno
rodymi stanovišťami, ktorými ich
sprevádzali kamaráti mincrafťáci.
kolektív ZŠ Klokočova 742/1 5 Hnúšťa

V našej základnej škole Klokočova 742/1 5 Hnúšťa pre
biehal od októbra 2022 do februára 2023 projekt s náz
vom „NIE šikanovaNIE,“ ktorý bol uskutočnený v rámci
výzvy predsedu vlády SR. V rámci projektu sme zorgani
zovali semináre, besedy pre deti a rodičov, divadelné
predstavenie, 24 hodín bez technológií a výtvarnú súťaž

Karneval

Škola – miesto, kde sa deti cítia bezpečne
na tému „Kyberšikana a jej možné následky.“ O realizácii
projektu, ktorý finančne podpori l , sa prišiel bl ižšie infor
movať sám poverený predseda vlády SR, pán Eduard
Heger. Bolo nám cťou, že Dňa 1 7. 2. 2023 bol osobne
prítomný pri slávnostnom odovzdávaní cien a diplomov
žiakom víťazných výtvarných prác. Veľmi ocenil , že naša
škola je miestom, kde sa žiaci cítia bezpečne v reálnom
aj kyber priestore. Zároveň ako prvý slávnostne nalepil
víťazný návrh nálepky na školskú chodbu, kde bola zria
dená oddychová zóna, vytvorená taktiež v rámci projek
tu. Oddychová zóna má slúžiť na spoločné diskusie a
relax našich žiakov. V závere návštevy odovzdal šek na
1 0 000, € primátorovi mesta Hnúšťa pre ďalšiu edukač
nú činnosť mestskej polície v rámci dopravného ihriska.
Príspevok bude použitý na opravu poškodeného asfalto
vého povrchu dopravného ihriska, ktoré je v našom
okrese jediné.

kolektív ZŠ Klokočova 742/1 5 Hnúšťa

FOTO: archív ZŠ Klokočova

FOTO: archív MŠ Klokočova
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Zašlá sláva hnúšťanského rodu Máriássy (3. časť)
V uplynulom čísle ste sa v druhej časti článku o osu
doch rodu Máriássy dozvedeli o utrpení rodiny po 2.
svetovej vojne. Mária Széky umrela v roku 1 954
a posledný hnúšťanský šľachtic Gustáv Máriássy žil
v Likieri až do roku 1 975, keď umrel počas návštevy
svojej dcéry v Prahe. Ich päť detí sa roztrati lo po celom
Československu a po páde social izmu sa im v reštitúci i
podari lo získať skonfiškovaný majetok. Budovu Bunkra
predali podnikateľskej rodine Šaminovej, ktorí ju vlastnia
dodnes. Záhradu Máriáššiovcov, dnešný park, sa nám
podari lo v roku 2022 odkúpiť a získať do rúk mesta
Hnúšťa. A čo ostatné budovy, ktoré kedysi tvori l i roz
siahle majetky v Hnúšti? Dozviete sa v poslednej časti
nášho príbehu, ktorý som spísal podľa archívnych mate
riálov a spomienok pamätníkov, predovšetkým Márie
Máriássy – Čermákovej, 91 ročnej dcéry posledného
hnúšťanského šľachtica Gustáva Máriássyho.

To sme Hnúšťanom nemohli urobiť...
Osud toho mladšieho – malého domu, bol ešte tragic

kejší. Stál napravo od dnešného vstupu do amfiteátra.
Na začiatku 20. storočia v ňom bývali vzdialenejšie prí
buzné, sestry Anna a I lona Ižákové. Po ich smrti okolo
roku 1 936 rodina dom už len prenajímala. Pred vojnou
tam bývala česká rodina s dvomi dcérami, ale po vzniku
Slovenského štátu sa museli vrátiť do Čiech. „Katastrál
ny úrad je umiestnený v záhrade veľkostatkára Gustáva
Mariášiho, v budove ním málo využívanej,“ uviedol v kro
nike Hnúšte kronikár Štefan Pasiar v roku 1939. Po II.
svetovej vojne bol dom súčasťou skonfiškovaného ma
jetku, za socializmu tam naposledy sídlila tzv. Stanica
mladých turistov. „Keď nám dom po páde socializmu vrá
tili, chceli sme ho ponechať organizácii mladých turistov
za symbolické nájomné s tým, že by sme jednu miest
nosť používali my a mohli tam prespávať pri návšteve
Hnúšte, kam sme sa pravidelne vracali na hroby pred
kov. Brat Ondrej navrhol pre organizáciu neprijateľnú
cenu, dali výpoveď. Ondrej im zaplatil 140tisíc korún
odstupného a snažil sa dom prenajať. Nedarilo sa mu to.
Potom jeden vážny záujemca chcel dom kúpiť, lenže aj
s celou záhradou. To sme nemohli Hnúšťanom urobiť.
Opustený dom postupne vykrádali až sa dostal do stavu,
že sme boli mestom Hnúšťa požiadaní dom zbúrať,“
vysvetl i la Mária Čermáková.

Poďakovanie pani Refkovej
Záver rodinnému rozprávaniu potomkov rodiny dáva

Gustávov vnuk Petr Máriássy: „Ja som z Hnúšte už poz
nal len pani Refkovú. Bola to milá a dobrá pani. Vždy,
keď sme boli v Hnúšti, sme sa u nej zastavovali a keď
umrela, najskôr sme išli na jej hrob v Likieri a až potom
na hroby predkov do Hnúšte. Bola to proste naša teta,
naša Refkanéni. Bez nej by história našej rodiny nebola
celá.“ Mária Refková umrela vo svojom dome na Hornej
ul ici v Likieri v roku 1 984. Nemala žiadnych potomkov,
pochovaná je v l ikierskom cintoríne. V roku 2022 jej
mesto z iniciatívy primátora Lebedu a občana Š. Mišečku
spolu s rodinou Máriássy obnovilo spustnutý hrob.

Ďalšie osudy piatich detí Gustáva Máriássyho by boli
vhodné na celý ďalší rozsiahly článok. „Po skončení II.
svetovej vojny uvrhli Benešove dekréty šľachtické ma
ďarské rodiny žijúce na území novoutvoreného štátu
Československo na okraj spoločnosti. Zbavili ich občian
stva a pripravili o majetok. V roku 1948 sa dostali k moci
komunisti a ešte pritvrdili v prenasledovaní. „Už stratený
šľachtický majetok, šľachtický pôvod, maďarská národ
nosť, vysokoškolské vzdelanie – to boli najväčšie previ
nenia. Museli vykonávať práce nevyžadujúce vzdelanie,
režim odopieral vzdelanie pre ich deti. Ústrky a ponižo
vanie boli na dennom poriadku. Zmena v roku 1989
vrátila nádej na lepší život pre príslušníkov rodu, ich deti
a vnúčatá, ktoré nebudú pociťovať biľag, ale oprávnenú
hrdosť na to, že sú potomkami takého starobylého
a významného rodu“ – uvádza Péter Máriássy v knihe X
storočí rodu Máriássy.

Kaštieľ rodu Máriássy (dnešný Bunker) podľa spomienok
M. Čermákovej nakresl i l P. Máriássy

Mária Refková na fotografi i v strede v okuliaroch
Zdroj: Štefan Mišečka

Malý dom na začiatku 20. storočia
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Krypty na cintorínskom vŕšku
Takmer všetci slávni hnúšťanskí šľachtici opísaní v na

šom príbehu našli svoj posledný odpočinok v Hnúšti. V
dolnej časti svahu na hlavnom cintoríne sa nachádza
krypta, na ktorej je mramorová doska s latinským nápi
som: „Tu odpočíva Peter Kubínyi, kráľovský radca.“ Prá
ve Peter nechal postaviť malú pohrebnú kaplnku a keďže
umrel v roku 1 835, kaplnka má takmer 200 rokov. Pred
kryptou bol hrob jeho brata Ľudovíta s manželkou Kristí
nou Prónay a hrob jeho otca Mikuláša s manželkou Te
réziou Bosznyákovou. V kaplnke následne po Petrovi
pochovali Teréziu Kubínyi – Fáy, Kálmána Fáy a Gustá
va Fáy s manželkou Klementínou Újházy. V Hnúšti našla
posledný odpočinok aj táto pravnučka Mórica Beňovské
ho. Odpočívajú tu aj ich deti: Béla, Ladislav, Rózaa Aran
ka s manželom Ondrejom Máriássy, syn Júl ius Fáy a I l lo
na Ižáková. Poslednou zosnulou uloženou v drevenej
truhle bola manželka Gustáva Máriássy  Mária Széky.
„Otec Gustáv sa v jednom čase bál, že niekto bude
chcieť vykradnúť staré truhly v domnienke, že sú v nich
šperky. Myslel, že by bolo najlepšie všetkých v krypte
spopolniť a pochovať do jedného hrobu. Po otcovej smr
ti, keď sa už truhly uložené na sebe rozpadali a bolo vi
dieť kosti, sme v roku 2011 splnili otcovo prianie. Súčas
ne s opravou krypty sa truhly odviezli do krematória a
počnúc mojim otcom už sú všetci priebežne spopolňova
ní,“ uvádza Mária Čermáková. Zaujímavosťou je, že
druhá z tiet Izákových, ktoré žil i v malom dome v parku,
si priala byť pochovaná v záhrade vedľa domu. Tak
veľmi mala rada záhradu – dnešný park – „Mariášku“.

2% z dane pre Hnúšťanské labky
Útulok pre opustené psíky v Hnúšti prevádzkuje občianske združenie Hnúšťanské labky. Z 90% je
útulok financovaný z darov dobrých ľudí, či už vo forme materiálnej, alebo finančnej. Aj vďaka prís
pevkom z 2% z daní sme našli nový domov už pre takmer 1 00 opustených a týraných psíkov. Ďal
ších 20 psíkov aktuálne žije v našom útulku a hľadáme im nový domov. Na to, aby sme mohli zapla
tiť nájomné, energie, krmivo, veterinárne poplatky a mnoho iných vecí, potrebujeme Vašu pomoc.
Tlačivo na 2% nájdete na www.hnustanskelabky.sk, v útulku, alebo v predajni Libra v Hnúšti.

Ďakujeme za všetky naše psíky.

Dominantou cintorínskeho vŕšku je však iná kaplnka,
nápadnejšia a honosnejšia. Túto dal postaviť vzdialený
príbuzný Koloman Kubínyi. Pod kaplnkou sa nachádza
hrobka, do ktorej ho pochovali – staré kamenné boxy na
rakvy ešte môžete vidieť, ak nazriete do otvorených piv
ničných dverí na severnej strane krypty. Koloman bol
evanjel ik, ktorý rekatol izoval a požadoval to aj po svojej
rodine. Keď príbuzní odmietl i , vydedil ich a celý majetok
venoval testamentom z roku 1 900, ktorého prepis sa
nachádza v kronike na katolíckej fare v Hnúšti , katolíckej
cirkvi. Išlo o rozsiahle nehnuteľnosti v Hnúšti a okolí, kú
riu, v ktorej bola neskôr fara (dodnes – 2022  sa zacho
vala len časť budovy, v ktorej je bar Retro, zvyšok budo
vy bol zbúraný v roku 1 983) i samotnú kaplnku s kryptou.

Požadoval za to, aby za neho, jeho rodičov a ďalších vy
menovaných príbuzných v kaplnke slúži l i štyrikrát do ro
ka zádušnú omšu. „V mojom detstve do roku 1 948 sa tak
dialo už len raz ročne – omše sa konali vždy 1 . novem
bra. Pri spopolňovaní všetkých z našej krypty niekto z
katolíckej fary požiadal synovca, ktorý to organizoval,
aby dal spopolniť aj tých uložených v kaplnke. Synovec
im vyhovel a spopolnené pozostatky boli rovnako umiest
nené do malej krypty. Okrem truhly zmieneného Koloma
na Kubínyiho tam bola ešte detská truhl ička, nevieme o
koho sa jednalo. Na kaplnke prežil komunistov latinský
nápis, ktorý bol po roku 1 990 zakrytý omietkou. Možno
sa ho raz podarí znovu odhaliť, “ hovorí Mária Čermáko
vá. Potomkovia Gustáva Máriássyho, jeho deti, vnúčatá
i pravnúčatá sa do Hnúšte pravidelne vracajú spomenúť
si na generácie predkov i pani Refkovú, ktorá v ťažkých
časoch rodine podala pomocnú ruku. Z Gustávových
piatich detí ešte žijú dve – Mária Čermáková (1 932)
a Štefan Máriássy (1 938). Ich súrodenci Ondrej (1 929 –
2003) a Ester (1 936 201 8) sú pochovaní rovnako v ro
dinnej krypte v rodnej Hnúšti .

Roman Lebeda

Dievča v kroji , v pozadí kaplnka Kolomana Kubínyiho
Zdroj: Igor Ondruška

Mária Széky s deťmi v záhrade okolo roku 1 934,
v pozadí evanjel ický kostol
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Dňa 1 8. 2. 2023 sa na súťaži Falcon Cup v Rimavskej Sobote na začiatku slávnostne vyhla
sovali najúspešnejší športovci na Slovensku v súťaži poomsae za rok 2022. Taekwondo
klub Hnúšťa mal ocenených až 3 športovcov a ocenený bol aj samotný klub nasledovne:
1 . Nina A. Kuruová  najúspešnejšia žiačka za rok 2022
2. Ivana Kyseľová  najúspešnejšia juniorka za rok 2022
3. Petra Porubiaková  najúspešia. seniorka za rok 2022
4. TKD klub Hnúšťa  najúspešnejší klub v hodnotení tímov 1 . miesto za rok 2022

Na sútaž v poomsae s názvom Falcon Cup boli nominovaní 3 pretekári. Naša najmladšia
účastníčka Ninka A. Kuruová si v kategóri i Younger Cadet vybojovala skvelé 1 . miesto a k
tomu dostala ocenenie víťazný pohár za najúspešnejšie dievča v poomsae v jej kategóri i za
získanie najvyššieho bodového ohodnotenia poomsae. Druhou nasadenou favoritkou v ka
tegóri i juniorka bola Viktória Zboinská, ktorá svojim vystúpením a razanciou techník získala

Taekwondisti opäť zlatí

krásne 1 . miesto. V kategóri i para poomsae nás reprezentoval Tomi Mravec a pridal nám do zbierky ďalšie zlato.
Dňa 1 9. 2. 2023 sa taekwondistky sestry Tamarka a Timka Morová spolu s trénerom Marošom Oláhom zúčastni l i

medzinárodnej súťaže v Budapešti. Na súťaži s názvom Yellow  Sea Cup Open Poomsae Championship 2023 nás
dievčatá reprezentovali v kategóri i juniorky skupiny A a umiestni l i sa nasledovne: Timka Morová 7. miesto a Tamar
ka Morová 8. miesto. Hoci sa tentokrát nepodari lo umiestniť na medailových priečkach, obe dievčatá podali pekný
výkon a získali cenné skúsenosti, ktoré využijú určite v budúcich súťažiach. V mene klubu všetkým oceneným a
víťazom srdečne gratulujeme a ďakujeme za krásnu reprezentáciu klubu a nášho mesta Hnúšta.

Mgr. Ivana Kyseľová, trénerka

FOTO: M. Oláh
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Lístky zakúpite v sieti Ticketportal a v kanceláriách MsKS v Hnúšti.

Je tomu päťdesiat rokov, kedy nás sirény hasičov zobudil i nad ránom
1 7. ferbruára 1 973, teda pred 50 rokmi. Zhorela sýpka, kde dnes stojí
ZŠ Klokočova. Bližšie informácie nájdete na stránke hnusta.sk.

FOTO: M. Molnár, 1 0. marec 1 980




